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АННОТАЦИЯ 

Комплексная реабилитация пожилых пациентов после операции на 

желудочно-кишечном тракте: аннотация к дипломной работе / Климович 

Ольга Владимировна; Факультет философии и социальных наук, Кафедра 

социальной работы и реабилитологии; науч. рук.  А.В. Шичко. 

Объект исследования – особенности социально–психологической и 

медицинской реабилитации пожилых пациентов. 

Предмет исследования – особенности социально–психологической и 

медицинской реабилитации пожилых пациентов после операции на примере 

ГУ «Минский научно–практический центр хирургии, трансплантологии и 

гематологии». 

Цель работы – определить особенности социально–психологической и 

медицинской реабилитации пожилых пациентов после операции на примере 

ГУ «Минский научно–практический центр хирургии, трансплантологии и 

гематологии». 

Основные результаты. Реабилитация – комплекс медико-

воспитательных, физико-медико–профилактических, социально–правовых 

мер и средств, направленных на восстановление (или компенсацию) 

нарушенных функций организма больного. Основные принципы 

реабилитации заключаются в следующем: раннее начало реабилитационных 

мероприятий, непрерывность реабилитации, комплексный характер 

реабилитационных мероприятий, индивидуальность системы 

реабилитационных мероприятий, осуществление реабилитации в коллективе 

пожилых пациентов, возвращение инвалида к активному общественно 

полезному труду. Выделяют несколько направлений реабилитации: 

ноореабилитация, психореабилитация, сенсореабилитация, 

логореабилитация, кинезореабилитация, вегетореабилитация, 

экореабилитация, лудореабилитация, эгореабилитация. В настоящее время 

различают четыре основных вида реабилитации – медицинскую, 

физическую, психосоциальную и профессиональную. 

В содержание социально–психологической реабилитации пожилых 

пациентов после операции (на желудочно-кишечном тракте) входит: 

своевременная организация процесса оказания психологической помощи 

квалифицированным специалистом с психологическим образованием, 

концентрация на личности больного, его потребностях и внутренних 

ресурсах, а не на болезни, психологическое сопровождение социальной 

адаптации.  



Дипломная работа включает в свою структуру следующие элементы: 

введение, основную часть, состоящую из двух глав, заключение, список 

использованных источников из 45наименований. Общий объем дипломной 

работы – 74 страниц. 

Ключевые слова: РЕАБИЛИТАЦИЯ, СОЦИАЛЬНО-

ПСИХОЛОГИЧЕСКАЯ РЕАБИЛИТАЦИЯ, МЕДИЦИНСКАЯ 

РЕАБИЛИТАЦИЯ, ПОЖИЛЫЕ ПАЦИЕНТЫ ПОСЛЕ ОПЕРАЦИИ. 

 

Comprehensive rehabilitation of elderly patients after surgery on the 

gastrointestinal tract: abstract for the thesis / Klimovich Olga Vladimirovna; 

Faculty of Philosophy and Social Sciences, Department of Social Work and 

Rehabilitation; scientific hands. A.V. Shichko. 

The object of study is the features of socio-psychological and medical 

rehabilitation of elderly patients. 

The subject of the study is the features of the socio-psychological and 

medical rehabilitation of elderly patients after surgery using the example of the 

State Institution “Minsk Scientific and Practical Center for Surgery, 

Transplantology and Hematology”. 

The purpose of the work is to determine the features of socio-psychological 

and medical rehabilitation of elderly patients after surgery using the example of the 

State Institution “Minsk Scientific and Practical Center for Surgery, 

Transplantology and Hematology”.  

The main results. Rehabilitation is a complex of medical-educational, 

physical-medical-prophylactic, social-legal measures and means aimed at restoring 

(or compensating) impaired functions of the patient's body. The main principles of 

rehabilitation are as follows: early start of rehabilitation measures, continuity of 

rehabilitation, the comprehensive nature of rehabilitation measures, the 

individuality of the system of rehabilitation measures, rehabilitation in a group of 

elderly patients, the return of a disabled person to active socially useful work. 

There are several areas of rehabilitation: noorehabilitation, psychorehabilitation, 

sensory rehabilitation, logo rehabilitation, kinesitherapy, vegetative rehabilitation, 

eco-rehabilitation, loudorehabilitation, self-rehabilitation. Currently, there are four 

main types of rehabilitation - medical, physical, psychosocial and professional. 

The content of the socio-psychological rehabilitation of elderly patients after 

surgery (on the gastrointestinal tract) includes: timely organization of the process 

of providing psychological assistance by a qualified specialist with a psychological 

education, concentration on the patient's personality, his needs and internal 

resources, and not on illness, psychological support for social adaptation. 



The thesis includes in its structure the following elements: introduction, the 

main part, consisting of two chapters, conclusion, list of sources used from 45 

names. The total volume of thesis is 74 pages. 

Key words: REHABILITATION, SOCIO-PSYCHOLOGICAL 

REHABILITATION, MEDICAL REHABILITATION, ELDERLY PATIENTS 

AFTER THE OPERATION. 
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